
هشدار حسن روحانی: 

امروز شاهد فرصت سوزی  هستیم
خیابان مسیر خوبی برای حل معضلات کشور نیست

آرمان ملی: شرایط کشور به نحوی است که دلسوزان 
سکوت را جایز نمی دانند و از هر فرصتی برای ارایه دیدگاه ها 
و حتی هشدار استفاده می کنند. اکنون انتخابات مجلس 
پیش رو است و نهادی به نام خانه ملت ،  نیاز به مشارکت 
بالا در انتخاباتش دارد تا اثرگذاری اش بهتر شود؛ در غیر این 
صورت مجلسی مانند مجلس فعلی با حضور حداکثری یک 
جریان فکری شکل می گیرد که به اذعان کارشناسان دستاورد 
مطلوبی در طی فعالیتش نداشته است. کارشناسان علت این 
امر را عدم حضور طیف اصلاح طلب و بخشی از میانه روها 
در آن انتخابات می دانند برای همین از نهادهای ذیربط 
می خواهند تا با عدم حذف کاندیداهای غیر اصولگرا مانع 

ضعیف شدن خانه ملت شوند. 
حسن روحانی که 8 سال بر کرسی ریاست جمهوری 
تکیه زده بود و سابقه نمایندگی مجلس را هم دارد از جمله 
دغدغه مندان انتخابات مجلس دوازدهم است که این 
موضوع را در پیامی به ششمین کنگره حزب اعتدال و توسعه 
نمایان کرد. او از فرصت سوزی در کشور گفت و نسبت به 
تداوم آن هشدار داد. در پیام روحانی آمده است: »متاسفانه 
در جامعه امروز ما عده ای در مسیر قهر قرار گرفته اند و 
اقلیتی در مسیر تفوق و غلبه قرار گرفته اند که قدرت در 
جامعه امروز در اختیار آن ها قرار داده شده است. متاسفانه 
زمانی که اکثریت جامعه در مسیر انفعال یا در مسیر جدایی 
از حاکمیت باشند و حاکمیت در اختیار یک اقلیت باشد، 
آن حکومت دارای قوام و قدرت لازم برای حل معضلات 
داخلی و بین المللی نخواهد بود. حکومتی قادر است به 
راحتی مسائل و مشکلات داخلی اش و یا مسائل و مشکلات 
نه  منطقه ای و بین المللی خود را حل کند که از پشتوا
اکثریت قاطع مردم برخوردار باشد. متاسفانه در انتخابات 
سال ۱۳۹8 و ۱۴۰۰ با این معضل مواجه شدیم که اکثریت 
جامعه از حاکمیت فاصله گرفتند و این فاصله و حکومت 
اقلیت مشکلاتی را به وجود می آورد و مردم گاهی به جای 
اینکه سخن خود را از طریق نمایندگان خود در مجلس یا 
نمایندگان خود در دولت بیان کنند، وقتی که اقلیت حاکم 
می شود گاهی ناچار می شوند از طریق اعتراض و یا خیابان 

حرف های خود را بیان کنند.«

    انفعال و قهر راهی برای دستیابی به اهداف بلند 
ملی نیست 

در بخش دیگر این پیام تصریح شده است:»مسلما 
خیابان مسیر خوبی برای حل معضلات یک کشور نیست. 
انفعال و قهر هم نمی تواند راهی برای دستیابی به اهداف 
بلند ملی باشد. اینجاست که باید اعتدالیون و همه آن هایی 
که معتقد به میانه روی هستند در جامعه امروز بتوانند 
فعالیت کنند. گرچه اساسا حزب و فعالیت حزبی با 
مشکلاتی در جامعه ما مواجه است. از آن زمانی که حزب 
اعتدال و توسعه می خواست تشکیل شود در سال ۷8 که من 
هم مورد مشورت مؤسسان این تشکیلات بودم با بزرگان 
نظام در زمینه حزب حرف زدم از جمله با مرحوم آیت ا... 
هاشمی رفسنجانی و به همه این عزیزان گفتم برای آینده 
کشور ما نیاز به دو یا سه حزب بزرگ داریم که این ها بتوانند 
ضمن ثبات نظام مسیر قدرت و گردش قدرت را به خوبی 
انجام دهند. اما به شرط اینکه این احزاب توان و قدرت کافی 
برای برنامه ریزی و تصمیم گیری و سخن گفتن در مسائل 
استراتژیک کشور داشته باشند والا اگر بنا باشد که مسائل 
اساسی کشور در اختیار احزاب نباشد و آن ها آزادی کافی 
برای بیان نظرات و اعتقادات نداشته باشند، آن احزاب 
مسلما نمی توانند نقش لازم را برای اداره کشور ایفا کنند و 
در آینده بتوانند مجلس مناسب یا دولت مناسب را تشکیل 
دهند.« روحانی افزود: »ما می بینیم در سایه افراطی گری 
له نظارت بر انتخابات با چه مشکلاتی مواجه شدیم؛  در مسأ
ما امروز با مجلسی مواجه هستیم به نام مجلس یازدهم که 
نه قابل مقایسه با مجلس اول و دوم است و نه قابل مقایسه 
با مجلس چهارم و پنجم است و حتی با مجلس قبلی اش، 
مجلس دهم، هم فاصله دارد. دلیل این افراطی گری در 
له نظارت است. اگر در بحث نظارت در انتخابات ما  مسأ
اعتدال و میانه روی را پیش بگیریم و در چارچوب قانون 
و مقررات عمل کنیم، فضای بازی برای جامعه و رقابت 
واقعی در انتخابات به وجود خواهد آمد و در آن انتخابات 
است که مجلسی می تواند از کل جامعه یا حداقل از اکثریت 
قاطع جامعه نمایندگی کند و دولتی تشکیل شود که 
بتواند از طرف قاطبه مردم حرف بزند و سخن بگوید و 
نمایندگی کند و دنیا هم آن دولت را به عنوان نماینده یک 
ملت بزرگ ببیند و بشناسد. آن وقت است که فرصت ها 
به خوبی استفاده خواهد شد. همه آنچه که ما برای دولت 
بعدی به عنوان فرصت به وجود آورده بودیم، متاسفانه امروز 
شاهد فرصت سوزی ها هستیم به دلیل اینکه وقتی دولت یا 
مجلس از طرف قاطبه مردم، مسئولیت را به عهده نمی گیرد 
آن وقت ما می بینیم با ضعف های زیادی در مقام عمل و در 
مقام اقتدار، چه اقتدار داخلی و چه اقتدار بین المللی مواجه 
خواهد شد. امروز چه راهی پیش رو داریم، آیا راهی که پیش 
روی ما هست خیابان است؟ مسلما خیابان نه جوابگوی نیاز 
مردم در کوتاه مدت است و نه بلندمدت. یا قهر و انفعال 
است که آن هم ما را به جایی نمی رساند. گرچه با مشکلات 
بسیار زیادی مواجه هستیم اما چاره ای نداریم جز اینکه 
راه سومی را برگزینیم و انتخاب کنیم و آن راه سوم اعتدال 
است که نه با قهر میانه ای دارد و نه با انفعال و تلاش آن 
اینست که در برابر افراط ایستادگی کند و نگذارد در کشور 
افراط حاکم شود.«  رئیس جمهور اسبق کشورمان گفت: 
»ما چاره ای نداریم برای حفظ کشور و آینده کشور مسیر 
اعتدال و توسعه را بپیماییم و ادامه بدهیم. امروز باید بگویم 
دیگر اعتدال تنها اسم یک گروه و یک حزب و یک تشکیلات 
نیست. اعتدال اسم رمز و اسم اعظم گفتمان اکثریت قاطع 
جامعه ایران اسلامی است که با این گفتمان باز هم ما 
قادریم به همه اهداف بلند ملی مان دست یابیم که خداوند 
هم همین را به ما امر کرده است »و کذلک جعلناکم امّة 
وسطا لتکونوا شهداء علی النّاس«. مسیر، مسیر میانه روی 

و راه وسطی است.«

آرمان ملی – مطهره شفیعی: این روزها بخش زیادی از 
مردم جهان دغدغه آنچه را دارند که در غزه می گذرد، از بمباران 
بیمارستان ها تا چالش های دیگر که سبب ویرانی می شود. 
مردم ایران هم نگرانی زیادی از وضعیت موجود در غزه دارند و 
با تجمع و راهپیمایی خواهان پایان وضع موجود هستند. برخی 
از افراد جامعه بر خود تکلیف می دانند که به یاری مسلمانان غزه 
بپردازند که از ظلم آشکار به تنگ آمده اند. برخی هم فقط شعار 
کمک سر می دهند و از عدم امکانات برای تحقق شعارشان گله 

دارند مانند پسر حجت الاسلام پناهیان! 

   راهپیمایی کافی نیست 
مرتضی پناهیان فرزند علیرضا پناهیان درباره اعزام به غزه و 
انجام فعالیت های کمک کننده به فلسطین و علیه اسرائیل در 
شبکه اجتماعی ایکس ) توییتر سابق( نوشت: »به  شخصه از اینکه 
هیچ کاری نمی تونم برای فلسطین بکنم دارم دیوونه میشم. شعار 
و راهپیمایی بسه واقعا.« کاربری به او پاسخ داده که: »حاجی 
بلیت بگیریم بری لبنان، از اونجا به معرکه می رسیم. یا ..« مرتضی 
پناهیان در پاسخ به او نوشت: »اونجا که قحط الرجال نیست. 
ما هر کاری بکنیم باید طبق قوانین رسمی کشور بکنیم.« 
مشخص نشد منظور پسر پناهیان از قحط الرجال چیست؟ آیا 
مبارزه علیه ظلم و رژیم صهیونیستی که شعار همیشگی پدرش 
است، به دعوتنامه رسمی یا دریافت درخواست کمک از سوی 

فلسطینی هایی نیاز دارد که در زیر فشار و بمب هستند؟ 

   ثبت نام کنید، حسرت نخورید
شاید پسر پناهیان خبر ندارد که ثبت نام برای اعزام به غزه 
آغاز شده است. 26 مهر سایت دولت نوشته بود: »در حاشیه 
برگزاری تجمع امدادگران و داوطلب هلال احمر در حمایت از 
امدادگران و کادر درمان که مورد حمله رژیم صهیونیستی قرار 
گرفته اند، داوطلبان حضور در غزه برای ارائه خدمات امدادی 
نام نویسی کردند. در این تجمع علاوه بر هلال احمر و مسئولان 
عالی رتبه این جمعیت، کادر بهداشت و درمان، علیرضا مرندی، 
مشاور رهبری و رئیس فرهنگستان زبان و ادب فارسی، بهرام 
عین اللهی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، رئیس زاده، 
رئیس سازمان نظام پزشکی کشور حضور داشتند.« بنابراین 
حضور مقامات رسمی کشور در محل ثبت نام برای اعزام به غزه 
می تواند مجوزی برای این کار باشد که در این صورت مرتضی 
پناهیان دیگر دغدغه قانون و مجوز را نخواهد داشت. خبرگزاری 
فارس که از سوی همفکران علیرضا پناهیان اداره می شود، 28 
مهر نوشته بود:»با شروع پویش »طوفان الاقصی« و با شعار 

»حریفت منم« تعداد زیادی از ایرانی ها با هدف حمایت از دفاع 
مشروع ملت مظلوم فلسطین در بازپس گیری اراضی اشغالی 
فلسطین به این پویش پیوسته اند که در هنگام تنظیم این خبر 
بیش از چهار میلیون و 8۰۰ هزار نفر نامشان را در این پویش 
ثبت  کرده اند. إن شاا... به زودی زود همراه با برادران و خواهران 
فلسطینی مان در مسجدالاقصی نماز خواهیم خواند. شما 
هم برای پیوستن به این پویش می توانید با مراجعه به سایت 
alaqsastorm.com یا ارسال پیام به شماره ۳۰۰۰2۱2 

اقدام کنید.« 
این خبرگزاری  همچنین همزمان با اوج گرفتن تنش و 
درگیری نظامی میان اسرائیل و حماس در نوار غزه، اقدام به 
راه اندازی پویشی تحت عنوان »اعزام داوطلبان به فلسطین 
از ایران« کرده که در بین کاربران فضای مجازی بحث برانگیز 
شده. بخش »فارس من« این خبرگزاری نوشت: »با توجه به آغاز 
عملیات »طوفان الاقصی« دفاع زمینی گروه حماس در مقابله 
با اسرائیل که مورد استقبال همه مردم آزاده جهان قرار گرفته 
است، از مسئولان خواهشمندیم با اعزام جوانان داوطلب برای 
جنگ با شیاطین زمینی موافقت نمایند. این پویش درحال 
نزدیک شدن به ۱۰ هزار امضاست.« از سوی دیگر در سال 8۹ 
هم برخی از انقلابیون تمایل  داشتند به غزه اعزام شوند چنانکه 
2۷ مرداد آن سال، معاون دانشجویی و جوانان سازمان جوانان 

هلال احمر کشور از ثبت نام بیش از صد هزار داوطلب برای اعزام 
به غزه خبر داد و افزود: ثبت نام تا دو هفته دیگر ادامه دارد.

   دغدغه پدر چیست؟
از سوی دیگر در حالی که دغدغه پدر مرتضی پناهیان »نبود 
تفیک جنسیتی« در دانشگاه هاست و می گوید: »در فیلم 
"بیگانه ای در میان ما " که جامعه اسرائیلی را نشان می دهد، 
دختر و پسران یهودی وقتی می خواهند به دانشگاه بروند در 
اتوبوس بینشان پرده می کشند و می گویند ما می خواهیم 
جهان را اداره کنیم؛ اگر دختران و پسران ما مشغول هم باشند 

نمی توانند جهان را اداره کنند.« 

   رسایی هم شعار داد
تنها پسر پناهیان نیست که ظاهرا منتظر دعوتنامه برای 
اعزام است بلکه دیگرانی هم که خود را انقلابی می دانند، تنها 
شعار انتظار برای اعزام را سر می دهند؛ مثل حمید رسایی  فعال 
سیاسی اصولگرا که از مسئولان خواست تا زمینه اعزام او به نوار 
غزه را فراهم کنند. او نوشته بود: »از مسئولان کشورم درخواست 
و به آنها اعلام می کنم، در این مقطع سرنوشت ساز برای کمک 
به رزمندگان مقاومت و پایان دادن به حیات نامبارک رژیم 

صهیونیستی آماده اعزام به غزه هستم. #طوفان  الاقصی«
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برخی برای اعزام به فلسطین اشغالی ثبت نام کردند؛ برخی هم فقط شعار دادند!

رسایی و پناهیان منتظر دعوت رسمی برای رفتن به غزه؟!
   پسر پناهیان: آنجا ]غزه[ که قحط  الرجال نیست

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: تلاش برای تخریب 
اصلاح طلبان از سوی خبرگزاری جمهوری اسلامی و دولتی 
ایرنا که باید بی طرف باشد قابل تامل است. ایجاد شکاف میان 
اصلاح طلبان و تحریف اظهارات آنها برای سیاه نمایی روشی 
است که بارها از سوی رسانه های اصولگرا دنبال شده است و 
حالا رسانه های دولتی نیز که در دست جریان اصولگرا قرار 
دارد، به روز پنجشنبه و در آستانه برگزاری کنگره حزب 
کارگزاران بود که خبرگزاری دولت یعنی ایرنا گفت وگویی 
را با غلامحسین کرباسچی دبیرکل سابق این حزب انجام 
داد و سوالاتی را مطرح کرد تا به اختلاف افکنی در جریان 
اصلاحات بپردازد. در حالی نام کرباسچی در میان اعضای 
شورای مشورتی حزب کارگزاران قرار داده شده که نامبرده از 
تاریخ ۱۹ آبان ۱۴۰۰ و پس از کنار گذاشته شدن از دبیرکلی 
کارگزاران، در هیچ جلسه حزب شرکت نکرده است اما او 
پایبند به اصلاحات است و اجازه نداد خبرگزاری دولت به 
اهدافش برسد. مهمترین خواسته اصولگرایان القای شکاف 
در میان افراد با تجربه جبهه اصلاحات است که این راستا 
تلاش کردند با طرح سوالاتی میان بهزاد نبوی و کرباسچی 
به اختلاف افکنی بپردازد به عنوان نمونه از دبیرکل سابق 
کارگزاران سوال شد »به عنوان مطلع گفت وگو، نظر شما 
درباره تحولات یکسال اخیر در جریان اصلاحات به ویژه 
کناررفتن بهزاد نبوی از ریاست »جبهه اصلاحات ایران« 
چیست؟ که چنین پاسخ شنیدند: »آقای بهزاد نبوی سمبل 
یک انسان مبارز با سابقه طولانی از کار سیاسی و اجرایی 
در دولت های مختلف است. آقای نبوی با وجود سن بالا، 
سرمایه فوق العاده ای است که به لحاظ پختگی و مقاومت 
روی اصلاح طلبی، قابل مقایسه با هیچ کدام از ما اصلاح طلبان 
نیست. کلا روش بی توجهی به نظرات امثال آقای نبوی را 
خیلی قبول ندارم چون در یک باشگاه سیاسی و در یک 
احزاب، افراد سالخورده و توانمند که تجربه و تفکر سیاسیِ جا 
افتاده دارند، سرمایه هایی نیستند که آدم بخواهد به راحتی 

آن ها را از دست بدهد.«

   نبوی ضدانقلاب است؟
کرباسچی در بخشی از این گفت وگو اظهار داشت: »آقای 
نبوی خودش می گوید که »من کلا ضدانقلابم«. آقای نبوی 
کلا روش های تند و افراطی و برخوردهای حذفی را قبول 
نداشت. او در هر انتخابات، قبول نداشت که ما به سمت تحریم 
انتخابات یا به سمتی برویم که از آن، نوعی بوی مخالفت 
برمی آید.« اما خبرگزاری دولت با استفاده از تیتر: »بهزاد نبوی 
اساسا ضدانقلاب است« سعی کرد معنای دیگری به اظهارات 
کرباسچی بدهد. ضدانقلابی که کرباسچی به آن اشاره کرد، به 
اظهارات نبوی در گذشته باز می گردد که گفته بود: »من در 
زندان، ضدانقلاب، یعنی ضد همه انقلاب ها شدم! از انقلاب 
فرانسه تا بهار عربی. از نگاه من انقلاب ها مشکلات اساسی 
دارند. مهم ترین مشکل آنها این است که با تفکر انقلابی، 

ساختار موجود کشور را نابود می کنند.«

   رد تحریم انتخابات از سوی کرباسچی 
کرباسچی از عدم تایید صلاحیت اصلاح طلبان هم گلایه 
دارد و می گوید: »شما وقتی یک سری نیروی سیاسی فعال 
و شناخته شده در میان مردم و در میان اصلاح طلبان که 
دوست دارند کار سیاسی کنند را حذف می کنید، تعداد 
زیادی از افرادی که حاضر بودند به خاطر این نوع افراد کار 
کنند، دیگر حاضر به کارکردن نخواهند شد. فرض کنید وقتی 
چهره ای مانند آقای »حسین مرعشی« که از ابتدای انقلاب 
در کرمان، کارآفرین مطرح بوده و جریان اقتصادی و فرهنگی 
به وجود آورده، رد صلاحیت می شود، کرمانی ها باید دنبال 
چه کسی بروند که چنین ابعادی برای آن ها داشته باشد؟« 
کرباسچی با هوشیاری به متهم کردن آنانی پرداخت که به 
انگ زنی به اصلاحات مشغولند. به عنوان نمونه ایرنا پرسید: 
»مگر اصلاح طلبان ادعای اصلاحات ندارند؟ خب! می توانند 

بنا بر طرح خودشان، حداقل به »اصلاحات جامعه محور« 
چرخش کنند.« که کرباسچی بیان  داشت: »بله. البته اگر 
اصلاح طلبان این کار را هم انجام بدهند )چرخش به اصلاحات 
جامعه محور(، می گویند که با ضدانقلاب خارج از کشور همراه 
شده اند.« ایرنا که ظاهرا از پاسخ دبیرکل سابق کارگزاران 
ناراضی بود، اینگونه واکنش نشان داد که »این صحبت ها که 
سندیتی ندارند. بیشتر به »ژورنالیسم زرد« شبیه است...« و 
کرباسچی گفت: »کیهان دارد هر روز این حرف را می زند...« 
وی همچنین اظهارداشت: »ببینید! من مدافع شرکت نکردن 
در انتخابات نیستم اما می خواهم بگویم که اپوزیسیون داخلی 
نظام، جبهه اصلاحات یا هر فرد و جریان دیگری اگر رفتار 
شترمرغی دارد، به خاطر این است که نمی داند باید چه 
کند و تکلیفش مشخص نیست. وقتی فرضا به یک حزب 
اصلاح طلب برای فعالیت پروانه داده می شود، چرا به این 
حزب یا مجموعه های دیگر اجازه فعالیت داده نمی شود؟« 
کرباسچی گزینه تحریم انتخابات از سوی اصلاح طلبان را 
هم رد کرد و توضیح داد: »در شرایط فعلی، اصلاح طلبان نظر 
سیاسی ندارند، مگر اینکه کسی یا کسانی از اصلاح طلب ها 
در شهرستان ها که برای خودشان پایگاه رای دارند، بخواهند 
نامزد شوند. اصلاح طلبان هیچ وقت نگفته اند که ما انتخابات 
را تحریم می کنیم چون عواقب تحریم کردن برای یک 
گروه سیاسی، اصلا خوب نیست. به نظر من اگر قرار است 
اصلاح طلبان انتخابات را تحریم کنند، بهتر است این موضوع 
را خیلی شفاف بگویند و مردم را به رای ندادن تشویق کنند، 
چون منافع »عدم حضور« نیروهای سیاسی در انتخابات، به 
پای نیروهای برانداز خارجی می رود. یک نیروی سیاسی فعال 
باید رسما بگوید که من ]در انتخابات[ شرکت نمی کنم و 
آن هایی هم که می خواستند به من رای بدهند، شرکت نکنند. 
این کار خیلی بهتر از این است که شما ساکت باشید، چون 
براندازهای خارجی می گویند که به خاطر صحبت فلانی در 

خارج، مردم شرکت نکردند.«

از ضدانقلابی بودن »نبوی« به روایت »ایرنا« تا واقعیت ضدانقلابی »چریک پیر«

 دولتی ها بازنده دوئل با کرباسچی!
      اصلاح طلبان هیچ وقت نگفته اند که ما انتخابات را تحریم می کنیم

جواد امام: انتخابات را تحریم 
نکرده ایم

انتظارات جبهه اصلاحات از 
خاتمی و موسوی خوئینی ها

سه شنبه محمدعلی ابطحی، عضو جامعه 
روحانیون مبارز، از دیدار اعضای جبهه 
اصلاحات با سیدمحمد خاتمی، رئیس دولت 
اصلاحات، خبر داد و در اینستاگرامش نوشت: 
»بعد از سخنان اعضای هیات رئیسه که بعضا 
خیلی صریح بود، آقای خاتمی از طرف مجمع 
روحانیون حرف های خوب و آوانگاردی زد. 
خودش اگر بخواهد منتشر می کند. ما را چه 
با کار بزرگان. امیدوارم نمایندگان احزاب 
سخنان خودشان را منتشر کنند. همه شان 
خوب حرف زدند. بعضی هاشان خوب تر.« 
در جریان اصلاحات برای حضور در انتخابات 
چند نوع نگاه مطرح است، برخی بر حضور در 
انتخابات تحت هر شرایطی تاکید می کنند، 
برخی دیگر از تحریم انتخابات می گویند و 
برخی هم حضور مشروط را مطرح می کنند. 
نگاه آقای خاتمی و موسوی خوئینی ها به 
انتخابات چه بود، جواد امام سخنگوی جبهه 
اصلاحات به »خبرآنلاین« توضیحاتی درباره 

آن جلسه داد:

   جزئیاتی از جلسه اعضای جبهه 
اصلاحات با مجمع روحانیون مبارز و 
آقای خاتمی را بیان می کنید؟ چقدر این 

دیدار اهداف انتخاباتی داشت؟
این جلسه اهداف انتخاباتی نداشت و در 
راستای تعامل اعضای هیأت رئیسه جبهه 
اصلاحات با مجمع روحانیون مبارز، گروه ها و 
شخصیت های سیاسی برگزار شد. این دومین 
جلسه ای بود که با اعضای مجمع روحانیون 
مبارز داشتیم و اولین جلسه سال گذشته در 
زمان ریاست آقای بهزاد نبوی برگزار شد. در 
این جلسه هم گزارشی از فعالیت های دوره 
جدید جبهه اصلاحات مطرح و بررسی شد. 
آقای خاتمی در این جلسه به بیانیه هایشان 
اشاره داشتند. انتظاراتی که جبهه اصلاحات 
از مجمع روحانیون مبارز، آقای خاتمی 
و آقای خوئینی ها داشت، بیان شد. ما از 
مجمع روحانیون مبارز انتظار داریم که وارد 
صحنه شده و با دفاع از انقلاب و اندیشه های 
امام)ره(، بگویید که شرایط امروز نسبتی با 

اندیشه های امام ندارد. 

   در جریان اصلاحات برای حضور 
در انتخابات چند نوع نگاه مطرح است، 
برخی بر حضور در انتخابات تحت هر 
شرایطی تاکید می کنند، برخی دیگر 
از تحریم انتخابات می گویند و برخی 
هم حضور مشروط را مطرح می کنند. 
نگاه آقای خاتمی و موسوی خوئینی ها 

به انتخابات چه بود؟
آنچه که تا به الان مطرح شده بیانیه 
۱۵ ماده ای آقای خاتمی است که به عنوان 
مانیفیست اصلاح طلبان و راهبرد احزاب 
اصلاح طلب از آن یاد می شود. در این بیانیه 
به صراحت درباره مراحلی که باید اعتماد 
مردم بازگشته و اصلاح شود، تجدیدنظر 
در سیاست ها، بازگشت نهادهای از این 
یکسونگری در انتخابات و مشارکت همه 
جریانات سیاسی و نخبگان تاکید شده 
است. زمانی که نمایندگان مجلس به یک 
امر و مصوبه اصرار می ورزند با سدهایی خاص 
مواجه می شوند. این مسیر باعث انسداد و 
برگردانی مردم از صندوق های رای شده 
که در بیانیه آقای خاتمی، همه این موارد 
پیش بینی شده است. ما هم بر این معتقدیم 
که اگر انتخاباتی به معنای واقعی انتخابات 
برگزار شود، از این بیانیه ۱۵ ماده ای که 
بر نحوه برگزاری انتخابات، نقش نهادهای 
خاص و و احزاب، بازسازی اعتماد مردم 
استفاده شود و بعد بحث حضور افراد در 
انتخابات مطرح شود. ما انتخابات را تحریم 
نکردیم، آنهایی انتخابات را تحریم کردند که 
شرایط حضور مردم و جریانات سیاسی را در 
انتخابات سلب کردند. کسی با صندوق رای 
مشکلی ندارد و صندوق باید وجود داشته 
باشد چرا که مظهر اراده ملت صندوق است. 
متاسفانه صندوق را از مردم و جریانات 
سیاسی گرفتند و امیدواریم که این صندوق 

به مردم برگردد.

    آقای ابطحی تاکید کردند که در 
این جلسه گفته شده برای انتخابات 
برای  اصلاحات  نکنیم، جبهه  عجله 
به  ورود  نحوه  درباره  تصمیم گیری 
انتخابات قرار است تا اعلام نتیجه تایید 

صلاحیت ها صبر کند یا ...
ما منتظر تجدیدنظر جدی تر در قوانین، 
سیاست ها و رفتارها و آنچه که موجب 
بر  این ها  هستیم.  شده  مردم  ناامیدی 
صلاحیت ها اولویت دارد و جامعه ما شرایطی 
را که برای انتخابات باید انتظار داشته باشیم، 
ندارد. امروز شرایط انتخابات فراهم نیست 
بنابراین، باید شرایطی فراهم شود که مردم 
اعتماد و اطمینان داشته باشند که شرکت در 

انتخابات بر سرنوشت شان تاثیرگذار است.

    چقدر بحث ائتلاف انتخاباتی مطرح 
است؟

تا امروز هیچ بحثی برای ائتلاف در دستور 
کار جبهه قرار نگرفته است.

جنجال سکوت 
احمدی نژاد درباره 
حمله اسرائیل به غزه 

احمدی نژاد از گواتمالا برگشت و مثل همیشه سکوت 
کرد. این سکوت با انتقادات زیادی همراه بود؛ چرا که برخی 
انتظار داشتند او در قبال جنایاتی که در غزه رخ می دهد 
به اعلام موضع بپردازد اما مرد نارمک نشین سکوت کرده 
و واکنشی نشان نمی دهد. دیروز علیرضا بیگی، نماینده 
مجلس که از حامیان او است، درباره علت سکوت احمدی نژاد 
در رخدادهای غزه در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »پاس 
احمدی نژاد عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام توقیف 
می شود و ممنوع الخروج اش می کنند، نسبت به ترور و 
تحریم او کمترین واکنشی نشان نمی دهند هیچ تریبونی به 
او نمی دهند و به مخالفانش بی دریغ امکان می دهند که او را 
تخریب کنند و انتظار دارند احمدی نژاد سکوتش را بشکند.«

طرح شفافیت 
شبیه شیر بی یال و 

کوپال شده 

سرنوشت طرح شفافیت مشخص نشد. حسین جلالی از 
چهره های نزدیک به جبهه پایداری در مجلس درباره سرانجام 
طرح شفافیت در مجلس یازدهم گفت: بنده از طرفداران طرح 
شفافیت در مجلس هستم اما این شفافیتی که در مجلس 
درآمد شبیه شیر بی یال و کوپالی شد، به این ترتیب که کاری 
با این طرح کردند که بگویند هم شفافیت را اجرا کردیم و هم 
شفافیتی وجود ندارد. واقعیت امر در مورد طرح شفافیت این 
است که ما تعهد کردیم مجلس شفاف عمل کند اما در ادامه 
طرح به نحوی بسته شد که قوه قضائیه، قوه مجریه و مجمع 
تشخیص مصلحت نظام هم به آن اضافه شدند. بنابراین به 
اندازه ای طرح شفافیت را وسیع کردیم که نهادی گفت ما 

آمادگی نداریم، دیگری گفت زیرساخت نداریم و غیره.


